

فـيروس كورونا
" دراسة أحكامه الفقهية في العبادات "

وفدا محمد بن محمد نور فقيه

ملخص البحث

يهدف هذا البحث إلى معرفة الأحكام المستجدة النازلة بسبب فيروس كورونا في باب العبادات مع توضيح أهم أعراضه، وطرق الوقاية منه، والاختلاف في صحة وجوده، وتوصيف ذلك فقهيًا.

وبيّن الباحث المسائل المذكورة بتقسيم البحث إلى فصلين:

الفصل الأول: في ماهية فيروس كورونا، جَمَعَ فيه الباحث مفهوم فيروس كورونا، ومدى صحة أخباره، والتوصيف الفقهي له.

الفصل الثاني: في الأحكام الفقهية المتعلقة بفيروس كورونا في العبادات، وفيه تسعة مسائل وكلها من المسائل الشائعة في المجتمع في ظل انتشار فيروس كورونا.

وقد تطرق الباحث في مقدمة بحثه إلى توضيح فيروس كورونا عند المتخصصين من الأطباء وأهل الفيروسات، وذكر الأخبار المتعلقة بهذا الفيروس الصادرة من المتخصصين، وتوصيفه بالوباء أو الطاعون، والمرض المعدي، والمرض المخوف، مستندا إلى أقوال الفقهاء في المذاهب الأربعة.

وقد تطرق الباحث في كل مسأله المستجدة بالتصور الصحيح في كل مسألة، ثم بحث عن حكم المسألة مستندا إلى أقوال الفقهاء في المذاهب الأربعة، مع ذكر أدلتهم من الكتاب والسنة والإجماع والقياس وغيرها من الأدلة الأخرى، ومناقشة أدلتها إن وجد فيها خلاف، وبيان الراجح من هذا الخلاف.

ABSTRACT

This research aims to know the new rulings that came down due to the Corona virus in the section of worship, with clarification of the most important customs, ways to prevent it, the difference in the validity of its existence, and its jurisprudential description.

The researcher explained the aforementioned issues by dividing the research into two chapters:

The first chapter: On the nature of the Corona virus, in which the researcher collected the concept of the Corona virus, the extent of its news, and the jurisprudential description of it.

The second chapter: On the jurisprudential rulings related to the Corona virus in worship, and it contains nine issues, all of which are common issues in society in light of the spread of the Corona virus.

In the introduction to his research, the researcher touched on the clarification of the Corona virus among specialists from doctors and virologists, and mentioned the news related to this virus issued by specialists, and described it as an epidemic or plague, an infectious disease, and a dreaded disease, based on the sayings of the jurists in the four schools.

The researcher touched on all his emerging issues with the correct perception in each issue, then searches for the ruling on the issue based on the words of the jurists in the four madzhabs, mentioning their evidence from the Qur'an, Sunnah, consensus, analogy and other evidence, and discussing its evidence if there is disagreement, and clarifying the most correct of this discord.